

## Press Release / Communiqué de Presse

For immediate release / Pour parution immédiate

16 January 2015 / 16 janvier 2015

### English:

## Former Liberian ULIMO Rebel Commander Arrested in Switzerland for Alleged War Crimes.

**Second arrest in Europe within weeks for war crimes allegedly committed during the 1<sup>st</sup> Liberian civil war (1989-1996).**

The arrest of Alieu Kosiah, a former commander of the United Liberation Movement of Liberia for Democracy (ULIMO), a rebel group that fought against Charles Taylor's National Patriotic Front for Liberia (NPFL) in Liberia's first civil war, was reported yesterday. Kosiah was arrested on 10 November 2014 for his alleged implication in war crimes committed between 1993 and 1995 in Lofa County, Liberia. A Swiss judge decided on 13 November 2014 that Mr. Kosiah will remain in detention for at least three months.

This landmark case marks the very first time a former ULIMO member has been charged with international crimes committed during Liberia's civil wars and the arrest came only a few weeks after a NPFL Front Line Commander, Martina Johnson, was arrested in Belgium for her alleged role in wartime atrocities. The investigation and arrest were possible under Swiss law as Mr. Kosiah was residing in Switzerland.

The majority of the 7 Liberian victims who filed criminal complaints against Alieu Kosiah in Switzerland are represented by Alain Werner, Swiss lawyer and Director of Civitas Maxima. Civitas Maxima has been working since 2012 with the Monrovia-based Global Justice and Research Project (GJRP) to document crimes committed during the wars by all warring factions and find avenues for accountability.

The victims directly implicate Mr. Kosiah as having participated in mass atrocities including systematic killings committed against civilians between 1993 and 1995 in Lofa County, in northwestern Liberia. ULIMO occupied large parts of Lofa County, where they instilled a reign of terror in areas under their control.

Until now, the Liberian authorities have made no effort to investigate and prosecute crimes committed during over a decade of civil war, which claimed over 150 000 lives, most of them civilians.

Hassan Bility, the Monrovia-based Director of the GJRP commented: "The news of Martina Johnson's arrest in

Belgium gave hope to thousands of Liberian victims that justice can be a reality. This second arrest is a milestone as it is the first case ever against an ULIMO commander and it reinforces the Liberian demand for impartial justice for all victims. We are unbiased in our documentation of war crimes and we believe that former commanders of all rebel factions who committed crimes during the wars in Liberia need to be held accountable, without exception."

He continued: "Even though Liberia is struggling with Ebola, the victims' yearning for justice cannot be silenced."

**Contact:**

Hassan Bility (Monrovia)  
hassan.bility@globaljustice-research.org  
00231 880580257  
www.globaljustice-research.org

## **Français:**

# **Ancien Commandant Libérien des Forces ULIMO Arrêté en Suisse pour sa Participation Présumée dans des Crimes de Guerre.**

**Deuxième arrestation en l'espace de quelques semaines en Europe pour des crimes de guerre qui auraient été commis pendant la première guerre civile au Libéria (1989-1996).**

L'arrestation d'Alieu Kosiah, un ancien commandant du groupe armé United Liberation Movement of Liberia for Democracy (ULIMO), groupe rebelle qui a combattu pendant la première guerre civile au Libéria contre le National Patriotic Front of Liberia (NPFL) de Charles Taylor, a été rendue publique hier. Kosiah a été arrêté le 10 Novembre 2014 pour son implication présumée dans des crimes de guerre commis dans le district de Lofa au Libéria entre 1993 et 1995. Un juge a confirmé le 13 Novembre 2014 la détention de M. Kosiah pour une période de 3 mois.

Cette arrestation qui fera date représente la première mise en accusation d'un membre du mouvement ULIMO pour des crimes commis pendant les guerres au Libéria et elle intervient seulement quelques semaines après l'arrestation en Belgique de Martina Johnson, ancienne commandante du NPFL, accusée également de crimes internationaux. L'enquête et l'arrestation ont été possibles selon la loi suisse grâce à la présence d'Alieu Kosiah sur le territoire suisse.

La majorité des 7 victimes libériennes ayant déposé plainte pénale contre Alieu Kosiah en Suisse est assistée par Me Alain Werner, avocat au sein de Civitas Maxima et Directeur de l'association. Civitas Maxima travaille depuis 2012 avec le Global Justice and Research Project (GJRP) basé à Monrovia pour documenter les crimes commis pendant la guerre civile et trouver des moyens d'obtenir justice pour les victimes de ces crimes.

Les victimes impliquent M. Kosiah comme ayant participé directement à des crimes de masse et notamment des tueries pratiquées de façon systématique et commises contre des civils par les forces ULIMO entre 1993 et 1995 dans le district de Lofa au nord-ouest du Libéria. ULIMO a occupé de larges parties du district de Lofa durant cette période et a instillé un règne de terreur contre la population civile dans les parties du territoire sous son contrôle.

Jusqu'à présent les autorités libériennes ont fait très peu d'effort pour enquêter et poursuivre les crimes commis pendant la guerre civile qui a duré plus de dix ans et qui a coûté la vie à plus de 150 000 personnes, la plupart étant des civils.

Hassan Bility, le Directeur du GJRP basé à Monrovia a déclaré: « La nouvelle de l'arrestation de Martina Johnson en

Belgique a donné de l'espoir à des milliers de victimes libériennes sur le fait que justice pouvait devenir réalité. Cette seconde arrestation marque un moment décisif car c'est la toute première procédure contre un commandant ULIMO et elle renforce la demande des libériens pour que la justice soit impartiale vis-à-vis de toutes les victimes. Nous n'avons aucun parti-pris dans notre documentation sur les crimes de guerre commis et nous portons la conviction que les anciens commandants de toutes les factions qui ont commis des crimes pendant les guerres civiles au Libéria doivent rendre des comptes, sans exception ».

M. Bility a ajouté : « Même si le Libéria est confronté au virus Ebola, la demande si forte des victimes pour que justice soit rendue ne peut être réduite au silence ».

**Contact:**

Hassan Bility (Monrovia)  
hassan.bility@globaljustice-research.org  
00231 880580257  
www.globaljustice-research.org

**To find out more about Civitas Maxima please visit [www.civitas-maxima.org](http://www.civitas-maxima.org)**

**or email: [info@civitas-maxima.org](mailto:info@civitas-maxima.org)**

**Civitas Maxima ensures the coordination of a network of international lawyers and investigators who work for the interests of women, men and children who have been victims of international crimes, particularly war crimes and crimes against humanity. The lawyers and investigators target only situations where no legal action has yet begun to bring the alleged perpetrators to justice, be that in the country where the crimes were committed, by the International Criminal Court (ICC) or by the judicial authorities of other states. The lawyers engaged in the cases for Civitas Maxima shall preserve evidence gathered to support the accusations and make every effort to encourage authorities in any national or international court with jurisdiction to initiate the criminal investigations and trial processes. If considered necessary, civil claims will also be filed against the alleged perpetrators.**